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Příští rok přijme klienty nový 
domov pro seniory v Jihlavě

Lidem s poruchou autistického 
spektra pomůže nový projekt

Na strategickém místě 
v areálu jihlavské nemoc-
nice začala na přelomu 
ledna a února stavební fir-
ma s pozemními úpravami 
pro stavbu nového kraj-
ského domova pro seniory. 

◾ Stavaře čekají v následujících měsících zemní práce a příprava na pilotáž. FOTO: KAROLINA�SEDLÁČKOVÁ

Stovky milionů pro vlastníky lesů z Vysočiny

◾ Majitelé lesů, kteří uspěli s projekty podanými do krajského programu 
Fondu Vysočiny Hospodaření v lesích 2020, by měli myslet na to, že vy-
účtování za loňský rok musí podat do konce března.  
 FOTO: EVA�FRUHWIRTOVÁ

Studuj gastro, buď gastronom. Školy na sociálních sítích 
představují krásy tohoto oboru

Díky poloze u nemocnice 
budou mít klienti zajištěnou 
kompletní zdravotní péči. Per-
sonál se bude starat o obyva-
tele domova na 138 lůžkách. 
„Stavba vyjde krajský rozpočet 
na zhruba 430 milionů korun 
a práce budou trvat rok a půl. 
Poptávka po těchto službách 
stále převyšuje nabídku, nový 
domov pomůže situaci v našem 
kraji zlepšit,“ informoval hejt-
man Kraje Vysočina Vítězslav 
Schrek (ODS+STO). Podle ná-
městka hejtmana zodpověd-
ného za ekonomiku Miroslava 
Houšky (KDU-ČSL) přislíbilo 

kraji padesátimilionovou dotaci 
ministerstvo práce a sociálních 
věcí, úředníci ještě prověřují dal-
ší zdroje, které by mohly s rea- 
lizací výrazně pomoci.

Kaple, kavárna 
i společenské místnosti

Nová bezbariérová budova 
bude mít vedle jednolůžkových 
a dvoulůžkových pokojů také 
společenské a komunitní míst-
nosti, jídelnu, kapli, kavárnu 
pro veřejné přednášky a besedy 

i zázemí pro trávení času s pří-
buznými. „Kontakt s rodinou je 
zcela zásadní, proto také mys-
líme na vhodné prostory pro 
mezigenerační setkávání. Navíc 
součástí objektu bude i zaříze-
ní pro děti předškolního věku,“ 
říká Jan Tourek (KDU-ČSL), 
radní Kraje Vysočina pro ob-
last sociálních věcí. Objekt bude 
mít dvě křídla, každé se třemi 
nadzemními podlažími a jedno 
z nich i s podzemním podla-
žím pro napojení na spojovací 

chodbu s kuchyní nemocnice. 
Zařízení by v budoucnu mohlo 
nabídnout aktivizační programy 
i pro seniory žijící v nedalekém 
domově s pečovatelskou služ-
bou. Součástí projektu je také 
návrh terapeutické zahrady.

V současné době má Kraj 
Vysočina pro cílovou skupinu 
seniorů ve vlastních zařízeních 
k dispozici 1 330 lůžek, ostat-
ní zřizovatelé nabízejí dalších 
1 486 lůžek.
� EVA�FRUHWIRTOVÁ

Nový domov  
pro seniory nabídne

76 lůžek služby domov  
se zvláštním režimem

56 lůžek služby domov pro seniory

6 lůžek odlehčovací služby 

Na stovky milionů korun 
dosáhli a o další prostředky na 
podporu boje s kůrovcem mo-
hou ještě žádat vlastníci lesů 
z Vysočiny. Právě náš region 
patří totiž k těm, které jsou 
nejvíce postižené kůrovcovou 
kalamitou. Podporu poskytuje 
ministerstvo zemědělství, Kraj 
Vysočina žádosti administruje.

Aktuálně mohou lesníci žá-
dat o finanční příspěvky na 
hospodaření v lesích poskyto-
vané z rozpočtu ministerstva 
zemědělství podle nařízení 
vlády č. 30/2014 Sb. Na rozdíl 
od předchozích období je pro 
letošek kalendářní rok totožný 
s rokem hospodářským, a tak 
mohou majitelé lesů žádat 
o příspěvky například na zales-
nění nebo na zřizování nových 
oplocenek průběžně podle reál- 
ně odvedených činností, a to ve 
vazbě na tzv. ohlášení. „Před 
započetím prací v modulu 

pro žadatele vlastníci nejpr-
ve ohlášení vyplní a následně 
prostřednictvím modulu i ode-
šlou. Poté ho v tomto modulu 
vytisknou a podepsaný poš-
tou nebo datovou schránkou 
odešlou či osobně doručí na 

krajský úřad. Ohlášení je plat-
né a pokrývá činnosti v období 
ode dne jeho doručení na kraj-
ský úřad do konce příslušného 
kalendářního roku. Po odve-
dení prací žadatel v totožném 
modulu pro žadatele stejným 

Žádosti o příspěvky na zmírnění  
dopadů kůrovcové kalamity

Rok Počet přijatých žádostí Objem v Kč

2019 1 671 565 193 672

2020 3 739 1 559 665 465

způsobem vyplní a podá, po 
potvrzení odborným lesním 
hospodářem, žádost na krajský 
úřad,“ zjednodušeně vysvětlil 
náměstek hejtmana pro oblast 
lesního hospodářství Lukáš 
Vlček (STAN+SNK ED) s tím, 
že detaily k postupu najdou 
zájemci na webu ministerstva 
www.eagri.cz pod Dotacemi 
v lesním hospodářství a my-
slivosti v sekci Finanční pří-
spěvky na hospodaření v lesích 
nebo na webových stránkách  
www.kr-vysocina.cz – Ži-
votní prostředí – Zemědělství. 

Jen za 1. pololetí 2020 bylo 
proplaceno 2 055 žádostí za 
více než 173 milionů korun. 

Příspěvky na zmírnění 
dopadů kůrovcové 
kalamity

Druhou významnou oblas-
tí podpory, kterou minister-
stvo zemědělství poskytuje, 

jsou prostředky na zmírnění 
dopadů kůrovcové kalami-
ty. Jde o příspěvek, který má 
vlastníkům lesa kompenzovat 
současné nízké ceny jehlič-
natého dříví z nahodilých tě-
žeb s cílem získat prostředky 
na obnovu lesa, následnou 
pěstební péči o les a na odbor-
nou správu lesa. Žádosti druhé 
výzvy tohoto programu, které 
se vztahovaly na těžební práce 
v roce 2019, aktuálně pracov-
níci krajského odboru život-
ního prostředí a zemědělství 
administrují. 

„V tuto chvíli dokončujeme 
proplácení žádostí podaných 

Omezené fungování restau-
rací nebo jejich úplné zavření 
kvůli epidemické situaci zkom-
plikovalo také praktickou výuku 
žáků gastrooborů. Ti v letošním 
školním roce absolvovali praxi 
pouze jeden týden v říjnu. Aso-
ciace malých a středních pod-
niků ČR za podpory partnerů 
proto vyhlásila program Studuj 
gastro, buď gastronom, do kte-
rého se zapojily střední školy se 
skupinami oborů Gastronomie. 
Jeho smyslem je v prostředí so-
ciálních sítí propagovat a pod-
porovat studium gastronomic-
kých oborů. Na Vysočině se 
zapojila čtveřice krajských škol 
OA, VOŠZ a SZŠ, SOŠS Jihla-
va, Obchodní akademie a Ho-
telová škola Havlíčkův Brod, 
Obchodní akademie a Hotelová 
škola Třebíč a Hotelová škola 
Světlá a SOŠŘ Velké Meziříčí. 
Na svých účtech na Instagramu 
a na školních facebookových 
stránkách zveřejňují videa a pří-
spěvky označené hashtagem 

#studujgastro. Jihlavská střed-
ní škola například oslovila ku-
chařku Markétu Hrubešovou, 
která ve videu shrnuje, proč je 
dobré studovat toto zaměření. 
„Je to krásný, ale i těžký obor. 
V poslední době se ukázalo, že 
lidé se chtějí potkávat a chtějí 
dobře jíst. Dobří kuchaři budou 
vždy žádaní,“ vzkazuje autorka 
několika kuchařek.

Vítězové budou vařit 
s profesionály

Školy, které získají za své 
příspěvky do konce února nej-
větší interakci s publikem, do-
stanou pro své žáky zajímavé 
odměny v podobě workshopů 
s profesionály a zkusí si třeba 
vařit v televizním studiu soutě-
že MasterChef. Díky projektu 
#studujgastro je na sociálních 
sítích propagován i projekt 
Gastroakademie s hashtagem 
#gastroakademie, který rea-
lizuje Kraj Vysočina ve spolu-
práci se školami a vybranými 

restauracemi. „Je to dobrá cesta 
v této složité době, jak ukázat 
deváťákům, kteří se rozhodují 
o výběru střední školy, že gas-
tropodnikání bude i přes sou-
časnou krizi velmi prosperující. 

O dobré jídlo bude vždy zájem,“ 
míní radní pro oblast školství 
Jan Břížďala (Piráti). Slavnostní 
vyhlášení oceněných je plánova-
né na polovinu dubna. 
� EVA�FRUHWIRTOVÁ

◾ Podívejte se na facebookové stránky hotelových škol nebo si pod 
hashtagem #studujgastro vyhledejte příspěvky k tomuto tématu. Na-
jdete recepty a další zajímavé ukázky.   
 FOTO: LIBOR�BLAŽEK�(ARCHIV�SOUTĚŽE�KUCHAŘ�VYSOČINY�JUNIOR)

V loňském roce se naplno 
rozeběhly aktivity pod hlavič-
kou projektu s názvem Zkvalit-
nění péče o osoby s poruchami 
autistického spektra v Kraji 
Vysočina. 

Hlavním úkolem je připra-
vit síť sociálních i navazujících 
služeb, které umožní lidem 
s poruchou autistického spekt-
ra a jejich rodinám žít plnohod-
notný život. „Do spolupráce 
jsme zahrnuli také pracovníky 
a pracovnice v sociálních služ-
bách, neformální pečovatele, 
zaměstnance veřejné správy 
a tři příspěvkové organizace 
Kraje Vysočina poskytující so-
ciální služby - Domov Kamé-
lie Křižanov, Domov ve Zboží 
a Domov Jeřabina Pelhřimov, 
jež pečují o osoby s poruchou 
autistického spektra,“ vyjme-
novává Věra Švarcová z odbo-
ru sociálních věcí Krajského 
úřadu Kraje Vysočina. V sou-
časné době mapuje tým pra-
covníků počty osob s poruchou 
autistického spektra a zaměřu-
je se na jejich potřeby. Dalším 
krokem je rozvinutí spolupráce 

s pečujícími osobami, pro kte-
ré vznikne vzdělávací kurz. 
Vzdělávat se bude i projektový 
tým, a to na několika tuzem-
ských stážích a jedné zahra-
niční, díky čemuž bude moci 
sdílet příklady dobré praxe. 
Ty se následně promítno do 
dalšího výstupu projektu, kte-
rým bude tvorba dokumentů 
a informačních materiálů ur-
čených odborné i laické ve-
řejnosti. „Vedle toho budeme 
pracovat na vývoji speciální-
ho softwaru jako pomocného 
a podpůrného prostředku pro 
rozvoj motoriky a nástroje pro 
komunikaci a rozvoj smyslové-
ho vnímání,“ uzavírá radní pro 
oblast sociálních věcí Jan Tou-
rek (KDU-ČSL).

Projekt, který je hrazen z pro-
středků Evropského sociál- 
ního fondu, by měl být ukon-
čen v červnu 2022. 
Projekt  Zkvalitnění  péče 

o osoby s poruchami autistic-
kého spektra v Kraji Vysočina, 
reg. číslo CZ.03.2.63/0.0/0.0/
15_007/0015992.
 EVA�FRUHWIRTOVÁ

Dejte starším spotřebičům 
druhou šanci a pomozte

Koupili jste si novou pračku 
nebo ledničku, ale ty staré ještě 
fungují? Za tímto účelem vznikl 
na Vysočině v roce 2015 projekt 
s názvem Jsem zpět.

„Zpětně odebrané, plně 
funkční spotřebiče především 
od firem projdou odbornou kon-
trolou servisního technika a jako 
bezpečné a provozuschopné 
přístroje putují do neziskových 
organizací v kraji, ať už spolkům 
starajícím se o hendikepované, 
nebo potravinové bance a zá-
chranné stanici pro zvířata,“ 
informoval náměstek hejtmana 
zodpovědný za životní prostředí 
Lukáš Vlček (STAN+SNK ED) 
s tím, že práci v neziskových or-
ganizacích ulehčují především 
pračky, myčky, ledničky, sušič-
ky a mikrovlnky.

Pomoci může každý
Na webových stránkách  

www.jsemzpet.cz se dozvíte 

podrobnosti, můžete vyplnit 
krátký dotazník a ověřit si, 
jestli je vámi navržený elekt-
rospotřebič vhodný k darování 
a dalšímu využití. Za dobu od 
počátku projektu získaly ne-
ziskové organizace v Kraji Vy-
sočina přes dvě stě spotřebičů. 
Přehled podpořených organi-
zací najdete na webu. 
� EVA�NAVRÁTILOVÁ

◾ Mikrovlnná trouba z projektu 
Jsem zpět v akci. Pracovníci 
Vrátka, o. s., vzkazují, že i s hendi-
kepem pracují dobře a s radostí.   
 FOTO: VRÁTKA, O. S.

v srpnu. Žadatelé, kteří podali 
žádosti později, se tedy nemusí 
obávat, že bychom na ně zapo-
mněli,“ upřesnila Jitka Merun-
ková z krajského úřadu. Mini-
sterstvo zemědělství aktuálně 
připravuje třetí výzvu, do které 
budou spadat těžební práce 
roku 2020. „Předpokládám, 
že výzvu by mělo ministerstvo 
vyhlásit přibližně kolem po-
loletí letošního roku. Přesto 
je potřeba sledovat informace 
na webu ministerstva, kdyby 
podporu vyhlásilo v dřívějším 
termínu,“ uzavřel náměstek 
Lukáš Vlček.
� MONIKA�BROTHÁNKOVÁ

www.kr-vysocina.cz/jsem-zpet/ds-303334/p1=81108

ZDROJ:�KRAJ�VYSOČINA


